

附錄七. 佳冬杏林世家醫師對社会的貢獻之一 - "林遠香 - 六堆的良醫兼教育家".

作者張添雄, 原著在"六堆客家庄尋奇采風錄, 2012"的203-204頁. 因篇幅, 只轉載前三段文. (此書作者張添雄是"佳冬杏林世家實錄"的"別行高成就"組之一位(S6). 此書有短文137篇. 他的近作"高屏六堆客家采風錄, 2015" 另有166篇短文. 兩書有共有十餘篇如本文有關佳冬杏林世家從事醫護職業家屬的報導, 有些篇題目列在此"實錄"的第六章).

林遠香 -- 六堆的良醫兼教育家

林遠香先生, 佳冬鄉萬建村人, 生於明治 43 年 (清宣統 2 年, 庚戌, 1910 年) 4 月 15 日, 卒於民國 71 年 (戊戌, 1982 年) 4 月 15 日, 享年72歲. 他的父親林其昌 (乃筆者外祖父林其堯堂弟). 小学就讀日治時期佳冬公學校, 中學則是州立高雄中學第三屆, 台灣總督府台北醫專 (台大醫學系前身) 畢業, 專長小兒科. 他曾任職於臺大醫院小兒科主治醫師, 屏東縣政府衛生局佳冬鄉衛生所主任, 枋寮鄉衛生所成立第三任主任, 並在枋寮鄉開設遠香醫院, 服務南屏東的鄉親們.

林氏祠堂系先人林洪香在清同治年間中舉人的建築(?), 門口的燕尾式屋簷代表著文舉人的建築. 祠堂內掛有文舉人的匾額, 再加上家大業大, 以及日治時期的時代背景 --- 鼓勵台灣人讀醫農的關係, 且當醫生行醫, 地位高, 易致富; 更因為佳冬杏林世家之鼻祖 --- 在新北市蘆洲區開業診所的林其忠醫師. 林其忠很會 "培訓寶駒", 宗族內高中二, 三年級小孩, 經他簡單口試英文, 數學, 物理, 化學, 生物等科, 便可和家長說可否過關讀醫學系, 相出不少名駒, 且自掏腰包提供給小孩營養補助費. 所以, 佳冬林氏家族的醫生人數是全臺灣最多的, 約有五十位以上, 分布於國內, 新加坡, 日本, 美國, 加拿大及東南亞等地, 也出了不少行醫救人的良醫 --- 如林其忠, 林發香, 林遠香, 林祖權 --- 等.

他跟出身於內埔鄉的徐傍興醫學博士 (投資私立美和高中及南台灣一所私立護專 --- 私立美和護惠) 一樣, 抱持著 "取之於社会, 用之於社会" 的高尚理念, 於民國五十八年十月投資新台幣六百萬, 在屏東縣潮州鎮太平路五魁里224號, 與蔡平群校長合資創立私立日新高級工商職業學校, 以培養國家經濟建設所需要之工商業技術人才為目標, 設立機工, 電子, 商科共四班, 隔年增設高級進修補習學校, 招設高級部機工, 電子, 商科及中級部機工, 商科學生. 它是屏東唯一私立學校設有投資金額大的機工科者. 他設立學校後, 商請有經驗且專業的老師經營, 自己只留一股股東, 以關心學校教育. 目前, 它是屏東縣潮州鎮三所私立學校唯一尚存在的. 畢業生服務於全國工商業界者甚多, 且讓潮州鎮附近鄉鎮的學生方便就學, 免得長途跋涉!

Appendix 7. One of social contributions by physicians of Jd's Medical family - "Lin Yen-xian - A good doctor and educator " by Chang Tien hsiung (originally publised in" 六堆客家庄尋奇采風錄, 2012"). Only the 1st 3 paragraphs shown due to space. (Chang is a member (S6; Lin Yen-xian, P17) of the "Distinctions in other fields" group in the "Records of Jiadong's Medical Family". In this 137-article and his recent 166-article books "高屏六堆客家采風錄, 2015", more than 10 articles are on Jiadong's Medical Family memnbers, some listed in the Records' Chapter 6).

Lin Yen-xian --- A Good Doctor and Educator in the Liu-dui Hakka Townships

Dr. Yen-xian Lin, MD, is a native of the Wanjian Village of Jiadong Township. He was born on April 15, 1910 and passed away on April 15, 1982 at age 72. His father , Qi-chan Lin, is my maternal Grandfather's younger brother. He attended the Jiadong Elementary School and Prefectural Kaohsiung High School (3rd class) and graduated from the Taipei Medical College of the Taiwan Governor-General (predecessor of National Taiwan University (Taita) School of Medicine), all during the Japanese colonial -rule years. He specialized in pediatrics and worked as a doctor at the Taita Hospital, as the director of the Jiadong Township Health Clinic of Pingtung County Health Bureau, and as the 3rd director of Fangliao Township Health Clinic. He also practiced at his own clinic in the FangliaoTownship and served town folks in the southern Ping-tung.

..... The Lins Great House has a large wood plaque of Qi-ren (2nd level / provincial exam scholar). In addition, the family is large in business, as well as the time background of Japanese colonial era -- encouraging Taiwanese to study medicine and agriculture. Besides, physicians practice medicine, have high social statue and get rich easy. Chi-chung Lin, the very first western physician of the Jiadong's Medical Family who had medical clinic in the Luchow District of Xin-pei City, could further "cultivate treasure pony". He would give simple oral tests of several courses such as English, mathematics, physics, chemistry and biology to HS junior and senior students in his clan and could tell their parents if their kids could study medicine, thus detected many "famous pony". He even gave money from his own pocket to children nutrition assistance fee. Thus, Jiadong's Lin family has the highest number of physicians in Taiwan, more than 50 , distributed in places in the country, Singapore, Japan, USA, Canada and south-east Asia , and also "produced" many good life-saving physicians such as Chi-chung Lin, Fa-xian Lin, Yen-xian Lin, Tsu-chen Lin, etc.

Like Pan-xin Hsu, a Doctor of Medical Science from Nei-pu Township and the founder of the private Meiho Senior High School and the first junior college of nursing in the southern Taiwan - the private Meiho Junior College of Nursing, he had the high-minded idea and, in October 1969, invested NT\$ 6 million, together with Ping-jun Tsai, to establish a new private senior high school of technic and commerce with aims of cultivating technical workers for national economic construction. It had 4 classes (mechanic, electrician, merchant, etc), and , in the following year, added advanced continuous training school for senior mechanic, electrician and merchant, and mid-level technical and business students. It was the only private school in the Pingtung County with large private financial investment and technical education. After the establishment of the school, he have experienced and professional teachers managed it and kept himself as an one-share holder to continue caring the school education. At present, it is one of the three private schools still existing. A number of its graduates serve in the technical and commerce sects in the nation. In addition, it allowed convenient study for students in townships around the Chaozhou Township, avoiding long distance going to school.

(Translated by Tsue Ming Lin. a couple of sentences (.....) and the remaining paragraphs irrelevant to appendix title are not translated)

